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La comunicación científica y la divulgación son dos accio-
nes que nos pueden ayudar en este sentido. En primer lugar, 
porque la comunicación pone en valor la ciencia y la inves-
tigación para la sociedad. Y, en segundo lugar, porque la 
divulgación permite a la ciudadanía entender, compren-
der materias muy complejas y despertar el interés general y 
vocaciones científicas –aclaraba usted– y poner en valor el 
talento que necesitamos .

Y, en ese talento, señor Llanos, las mujeres tenemos mucho 
que decir y mucho que aportar . Usted habla de obligar a 
estudiar determinadas materias y yo hablo de atraer, de 
apasionar, de encontrar esas vocaciones y de captarlas para 
la ciencia, para la tecnología y para la investigación, y se lo 
dice una tecnóloga que ha desarrollado toda su trayectoria 
profesional en el ámbito de la ciencia, de la investigación y 
de la tecnología .

La Noche Mediterránea de las Investigadoras da visibilidad 
a nuestras científicas y pone de relieve la importancia de su 
presencia para poder ampliar el conocimiento de la humani-
dad. Usted, que es experto en Derecho romano, sabrá que 
la palabra investigación proviene del latín investigium, ir en 
pos de la huella. Y, en un sistema científico robusto y en una 
sociedad más formada en ciencia, esa es la huella que tene-
mos que dejar . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, honorable consellera Carolina Pascual .

Senyories, passarem a la següent pregunta de control –i 
ja serà l’última i, en esta pregunta, finalitzarem la sessió 
de ple–, que formula la il·lustre diputada Estefania Blanes, 
en nom del Grup Parlamentari Unides Podem, a l’honora-
ble consellera de Participació, Transparència, Cooperació i 
Qualitat Democràtica.

Quan vosté vullga, senyoria .

La senyora Blanes León:

Bé, moltes gràcies, president .

Consellera .

El 12 d’octubre es preveia que seria un dia festiu per al 
barri de Benimaclet, així ho havien planificat els seus veïns 
i veïnes, amb moltes activitats de convivència i, com bé dic, 
per a un dia festiu i per a celebrar-lo.

Però la sorpresa del veïnat va vindre quan es va autoritzar 
precisament una manifestació que, només veient qui convo-
cava, que era España 2000, doncs, ja es podia preveure que 
l’objectiu era provocar i, sobretot, crear conflictes en aquest 
barri, perquè . . . El que podia haver-se fet haguera sigut 
evitar-se açò perquè, com bé dic, era prou previsible. Quan 
es convocava una manifestació amb el nom de «marcha de 
las antorchas», doncs, molt llestos no cal ser per a poder 
saber quina era eixa intencionalitat .

Allí, en aquesta marxa, es van exhibir, com bé van poder 
comprovar a totes les imatges que van eixir a posteriori, 
es van exhibir banderes franquistes, simbologia evident-
ment preconstitucional i també simbologia nazi, com la 
creu cèltica i creus gamades, i, finalment, va a acabar inclús 
cantant-se el Cara al sol .

Per tant, nosaltres entenem, i així li volíem fer esta pregunta, 
era si es considera . . ., nosaltres entenem que sí, que està 
incorrent-se en algun tipus d’incompliment o de delicte en 
qüestions de la llei de memòria democràtica. Nosaltres ente-
nem que en l’article 40, que parla dels actes públics contra-
ris a memòria democràtica, bé, doncs, podien entrar perfec-
tament aquestes actuacions, perquè el seu article diu: «Les 
administracions públiques de la Comunitat Valenciana, en 
el marc de les seues competències i sense perjudici del 
que correspon a l’administració general de l’estat, previn-
dran i evitaran la realització d’actes efectuats en públic que 
comporten descrèdit, menyspreu i humiliació de les vícti-
mes o dels seus familiars, exaltació de la revolta militar o del 
franquisme o homenatge o concessió de distincions a perso-
nes físiques o jurídiques que van donar suport a la revolta 
militar i la dictadura». Crec que queda prou evident.

Després també, la mateixa llei, en el seu article 61, també 
parla de les infraccions i sobre això m’agradaria que si 
poguera donar-nos més informació . Perquè hem estat 
seguint aquest tema, sobretot per la premsa, i hem pogut 
veure que la delegació de govern va demanar un informe a 
l’advocacia de l’estat per vore si hi havia algun tipus d’incom-
pliment, però, sobretot, que vosté va demanar eixa reunió 
amb la delegació de govern per vore si s’havien pogut iden-
tificar les persones que havien exhibit aquesta simbologia 
o qui eren els convocants i, sobretot, si hi havia actes de la 
policia que es van alçar en aquell moment.

I també, una cosa que per a mi, personalment, pense que 
és molt important, una cosa que vosté va dir és la neces-
sitat de treballar en la formació, en la formació, sobretot, 
de les forces i cossos de seguretat de l’estat perquè aquest 
tipus d’actes no es tornen a repetir. Perquè, de vegades, el 
no actuar en eixe moment pot ser o volem pensar que és 
simplement per eixa falta de formació, de desconeixement .

Per tant, creiem que és totalment necessària eixa forma-
ció per als agents de seguretat. Perquè açò pensem que 
no ha de tornar a ocórrer, però, malauradament, ha conti-
nuat ocorrent perquè, dies després, doncs, és ben cone-
gut l’acte que va haver a Pego i que també hi van haver este 
tipus d’actuacions i de simbologies exhibides a la població 
de Pego .

Per tant, entenem que no hi pot haver més impunitat . 
Aquesta administració, aquesta conselleria, vosté mateix, 
ha iniciat, entenem, pel que hem vist publicat, tràmits o s’ha 
posat a treballar sobre aquestos temes, perquè creiem que ja 
està bé que aquesta impunitat continue als nostres carrers.

Moltes gràcies, consellera . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .
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I, amb la resposta de la consellera sobre la pregunta formu-
lada, finalitzaríem este punt i també el Ple de les Corts.

Té la paraula l’honorable consellera de transparència, coope-
ració i qualitat democràtica.

La senyora consellera de Participació, Transparència, 
Cooperació i Qualitat Democràtica:

Moltes gràcies, diputada Blanes .

Efectivament, el passat 12 d’octubre se va celebrar al barri 
de Benimaclet, a València, una manifestació convocada per 
España 2000 . I, si vàreu vore els mitjans de comunicació o 
les xarxes socials, voríeu clarament una exhibició de símbols, 
càntics i salutacions feixistes.

L’article 39.1, en concordança amb l’article 40, de la llei de 
memòria democràtica, de l’any 2017, diu, clarament, que 
l’exhibició pública de simbologia franquista es considera 
contrària a la memòria democràtica i a la dignitat de les vícti-
mes . És obligació de l’administració pública evitar, entre altres 
qüestions, l’exaltació de la sublevació militar o del franquisme.

Evidentment, per a poder determinar . . ., perquè, encara que 
vèiem les imatges, tant en xarxes socials com en els mitjans 
de comunicació, el que volíem era tindre tota la informa-
ció per a vore fins a quin punt hi havia hagut una infracció 
de la nostra normativa. Per tant, el mateix dia 13 d’octubre, 
vaig requerir a la delegació de govern informació sobre les 
circumstàncies d’eixa convocatòria, el desenvolupament, així 
com informació sobre les persones convocants, el possible 
atestat que hi haguera fet i també les identificacions de les 
persones que possiblement podrien haver vulnerat la llei de 
memòria democràtica. El 16 d’octubre vaig fer exactament el 
mateix també a l’Ajuntament de València .

El 23 d’octubre, la delegació de govern em va remetre 
diversa documentació i, conjuntament amb eixa documenta-
ció, s’adjuntaven 18 fotografies, que es veuen clarament els 
fets que varen ocórrer en eixa manifestació .

El 23 de novembre també va tindre entrada un escrit a 
la conselleria, de la Coordinadora d’Associacions per a la 
Memòria Democràtica del País Valencià, en què presentaven 
un escrit de denúncia per exhibició pública d’elements que 
suposaven una exaltació del franquisme i demanaven, a més 
a més, l’aplicació del règim sancionador per a sis persones, 
inclòs el convocant, i, a més a més, clarament identificades 
en el seu escrit de denúncia .

Jo vull anunciar ací, perquè, a més, és de fa una hora i mitja, 
que la direcció general de qualitat democràtica ja ha obert 
tres expedients sancionadors per exhibició pública de 
símbols contraris a la memòria democràtica i a la dignitat de 
les víctimes contra tres persones, (aplaudiments) amb una 
qualitat dels fets com a faltes greus, amb una possible multa 
que va de 2.001 euros fins a 10.000 euros. Evidentment, 
les persones a les quals se’ls ha obert el procés sancionador 
podran al·legar el que estimen convenient.

Perquè, a vore, el que ha estat passant en este país és 
impensable en altres països democràtics d’Europa. Algú 

s’imagina que a Alemanya s’haguera estat exaltant la ideo-
logia nazi durant anys? Fa poc vèiem en un article com una 
persona alçava el braç i, tranquil·lament, un policia anava 
per darrere i se l’enduia per a sancionar-lo, mentre en este 
país hi ha hagut quaranta anys de dictadura i quaranta any 
més d’impunitat de símbols franquistes i d’exaltació del fran-
quisme . I el franquisme no és una ideologia, és una forma 
d’opressió i l’anem a combatre amb totes les eines legals 
possibles i també amb la formació, com apuntava la dipu-
tada . Nosaltres ho hem demanat, tant en la delegació de 
govern com a la consellera de justícia, que també en la 
formació que se faça, tant a la policia nacional com a la poli-
cia autonòmica com a la policia local, se forme en matè-
ria de memòria democràtica. De la mateixa manera que 
se va fer quan se va aprovar la llei d’igualtat entre homes i 
dones, també s’ha de fer en matèria democràtica. I ja està bé 
d’impunitat .

I a la bancada de la meua dreta, però no tant de la dreta, 
el que els vull dir és que no se pot defensar la democràcia, 
els drets i les llibertats sense ser antifeixistes, (veus) perquè 
el feixisme és el contrari als drets, a les llibertats i als drets 
humans .

Gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, consellera .

Senyories, amb esta resposta acabem els nostres treballs .

Senyories, han fet vostés un bon treball .

Es closa la sessió . (El president colpeja amb la maceta)

(S’alça la sessió a les 14 hores i 5 minuts)

D’acord amb l’article 18.2 del Reglament de les Corts 
Valencianes, s’indiquen les senyories assistents a la sessió:

 
Aguirre Larrauri, José Luis 
Álvaro Cerezo, Mònica 
Arques Cortés, Vicent 
Arquillos Cruz, Luis  
Barceló Chico, Ana 
Barrachina Ros, Miguel 
Bastidas Bono, Elena María 
Bellver Casaña, Jorge 
Blanch Marín, Ernest 
Blanes León, Estefania  
Bonig Trigueros, Isabel 
Bravo Sanestanislao, Gabriela 
Caballero Hueso, Mercedes 
Caballero Montañés, Juan Carlos 
Cabedo Laborda, Cristina  
Calvo Alfonso, David 
Cantó García del Moral, Toni  


